
رئیس سازمان انرژی اتمی:

 آژانس به نفوذپذیری جریان صهیونیستی 
خاتمه دهد

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: امیدواریم آژانس بــه نفوذپذیری 
جریان صهیونیســتی خاتمه دهــد و رفتار حرفه ای خــود را در پیش 

بگیرد.
 محمد اســامی رئیس ســازمان انرژی اتمی در حاشــیه جلسه هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران گفت: معاون آژانس بر اســاس بیانیه اســفند 
۱۴۰۱ برای مکان هــای باقی مانده مراجعه می کنــد و امیدواریم آژانس 
به نفوذپذیری جریان صهیونیســتی خاتمه دهد و رفتار حرفه ای خود را 
در پیش بگیرد و بــا اقدامات و تنظیماتی که صــورت می گیرد بتوانیم به 
یاری خداوند گامی در جهت حل و فصل ایــن دو مکان باقیمانده برداریم 
و این قولی اســت که آقای گروسی داده اســت و امیدواریم با گفتگوها و 
بررســی هایی که در میدان انجام می دهند، امروز گام رو به جلو داشــته 

باشیم.
اسامی صنعت هســته ای ایران را کاماً صلح آمیز و تحت نظارت مستمر 
آژانس معرفی کــرده و افزود: هیچ گونه عدم شــفافیتی در طول تاریخ در 
فعالیت های هســته ای ایران وجود نداشته اســت و جریان صهیونیستی 
تاش کرده اســت که با دروغ پراکنی و اتهام افکنی مشغولیت هایی برای 
این سیستم ها ایجاد کند تا به نوعی سرگرمی و موارد ادعایی تکراری خود 

را دنبال کنند.
وی تصریــح کــرد: امیدواریم تاش ها بــرای اینکه آژانس هــای بتواند 
اســتقال خود را حفظ کند و از این رویه های غیر عادی که در این سال ها 
در پیش گرفته اســت، دور شــود و بتوانیم به این مســائل خاتمه خاتمه 

دهیم.
رییــس ســازمان انرژی اتمــی راجع بــه غنی ســازی در یکی از 
کشــورهای حاشــیه خلیج فارس نیــز گفت: موضــع جمهوری 
اســامی ایران کاماً حقوقی و قانونی اســت و غنی سازی اساس 

بنیه صنعت هسته ای کشور است. 
مانند این است که بگوییم کسی می تواند پست و شبکه در برق داشته 
باشد اما نمی تواند نیروگاه داشته باشد و غنیسازی مولدی است برای 
نیروگاه، اساسی اســت که در آن می توانیم در فرایند انرژی استفاده 
کنیم. گرفتن غنی ســازی یعنی گرفتن صنعت هسته ای و خط ایران 
به طرف مذاکره کننده به صورت شــفاهی و مکتوب به طرف مقابل این 

است.
اسامی موارد مطرح شده در رابطه با غنی سازی ایران را خوراک رسانه ها 
دانست و افزود: غنی سازی اســاس مذاکرات در ایران است و گفته ایم که 
غنی سازی را برای ساح هسته ای انجام نمی دهیم و این جزو قیود کشور 
ما است که به آن متعهد هستیم و هیچ برنامه ای جز آنچه که آشکارا اعام 

کرده ایم نداریم.
وی راجع به کنسرسیوم بیان کرد: پیشنهاد رسمی مطرح نشده است که 

بخواهیم آن را مطرح کنیم.
رئیس سازمان انرژی اتمی در رابطه اینکه آیا در صورت توافق به بازرسان 
آمریکایی اجازه می دهید از تاسیســات ما بازرسی کنند، گفت: اگر توافق 

کنیم در این رابطه تجدید نظر خواهیم کرد.
اســامی با بیان اینکه ظرفیت صنعت هســته ای ما نســبت به ظرفیت 
هسته ای دنیا کمتر از ۳ درصد است ولی حجم بازرسی هایی که از ما انجام 
می شود ۲۵ درصد از بازرسی هایی است که آژانس انجام می دهد، تصریح 
کرد: یعنی به تعداد بالای ۱۲ برابر از ما بازرسی می شود و من فکر نمی کنم 
کســی به اندازه ما و مردم ایران این همه فشار تحمل کرده باشد؛ به خاطر 

اعتمادسازی این کار را کردیم.

چهره نبود اسناد رسمی و پراکندگی اطلاعات، مانع اجرای مالیات بر خانه های خالی
خریدار  نبود اسناد رســمی برای حدود 
نیمــی از امــاک و پراکندگی گســترده 
اطاعــات، شناســایی خانه هــای خالی و 
دریافت مالیات از مالکان را با دشواری هایی 

روبه رو کرده است.
 مالیات بر خانه هــای خالی یکی از ابزارهای 
دولت ها بــرای کنترل بازار مســکن و مهار 
ســوداگری و احتکار مســکن است. هدف 
این سیاســت، افزایش عرضه فعال مسکن 
به بازار و جلوگیــری از رکود واحدهای قابل 
سکونت است؛ اما اجرای این قانون در کشور 
ما با موانع بســیار جدی ای روبه رو است که 
نبود اســناد رســمی برای بخش بزرگی از 
واحدهای مســکونی و پراکندگی اطاعات 
در حوزه امــاک کشــور از مهمترین آنها 

محسوب می شود.
مطابــق اعــام مراجــع رســمی، تعداد 
واحدهای مســکونی در کشور به حدود ۲۵ 
میلیون واحد می رســد و این در حالی است 
که نیمی از این اماک )تقریباً معادل ۱۲.۵ 
میلیون واحد( فاقد ســند رسمی هستند. 
فقدان ســند، نه تنها مانع احــراز مالکیت 
رسمی می شود بلکه امکان ردیابی، بررسی و 
تحلیل ملک از سوی دولت را نیز غیرممکن 
می کنــد. ایــن مشــکل معمــولاً نتیجه 
ضعف هــای تاریخی در حوزه ثبت اســناد، 
معامات قول نامه ای و ساخت وســازهای 
غیرمجاز اســت که صرفاً با قبض برق یا آب 
در ســطح محلی اثبات شــده و به سیستم 
رسمی وارد نشده اند.در توضیح چالش های 
اجرایی مالیات بــر خانه های خالی می توان 
به چند مورد اشــاره کرد. برای نمونه اینکه 
بخش عمــده ای از خانه هــای موجود در 
کشور با سندهای غیررسمی، قول نامه های 
دستی یا حتی بدون هیچ نوع سندی، دست 
به دســت شــده اند منجر به عــدم آگاهی 
حاکمیت از این امــوال شــده و در نهایت 
دولت دسترسی دقیقی به اطاعات هویتی 
و مالکیتی این اماک ندارد تا بتواند مالکان 

را برای اخذ مالیات شناسایی کند.
از طرف دیگــر، اینکه داده هــای مربوط به 
اماک درگیــر پراکندگی هســتند و فاقد 

بانک اطاعاتی متمرکز، شناســایی اماک 
را با مشکات بســیاری مواجه کرده است. 
اطاعــات اماک کشــور در ســامانه ها و 
پایگاه هــای گوناگون اعم از ســازمان ثبت 
اسناد و اماک، شهرداری ها، اداره برق، آب 
و گاز و وزارت راه و شهرسازی ثبت می شود 
اما با توجــه به اینکه این سیســتم ها به هم 
متصل نیســتند و هر یک اطاعات ناقص و 
پراکنده ای دارند؛ نتیجه این شده که امکان 
جمع بنــدی و کنترل جامــع در این زمینه 

وجود ندارد.
همچنین بارها مشــاهده شده که یک ملک 
در یک ســامانه به نام یک فرد و در ســامانه 
دیگر به نام فردی دیگر ثبت شده یا اساساً در 
هیچ ســامانه ای وجود ندارد. این دوگانگی 
زمینه فرار مالیاتی و ســودجویی را فراهم 

کرده است.
حتی در مواردی که اطاعــات مالک ثبت 
رســمی دارد، اثبــات خالی بــودن ملک 
چالش برانگیز اســت؛ چرا که بســیاری از 
خانه های خالی برای استفاده های مختلف 
)ســرمایه گذاری، مهاجرت اعیان نشــین، 

خانــه دوم و…( نگهــداری می شــوند و 
ابزارهــای فنی دقیق برای راســتی آزمایی 

خالی یا پر بودن آنها وجود ندارد.
سازمان امور مالیاتی کشــور برای رفع این 
مشکات، گام های متعددی برداشته یا در 
مورد آنها برنامه ریزی کرده است. به عنوان 
مثال، نشســت ها و کمیته های مشترک با 
وزارت راه و شهرســازی برگزار می شــود تا 
داده های امــاک با بانک هــای اطاعاتی 

جدید یکسان سازی شوند.
برنامه ریزی بــرای راه اندازی یک ســامانه 
ملی و کامل که تمامــی اطاعات اماک از 
مرحله ســاخت، بهره برداری، مصرف آب و 
برق، نقل وانتقال و… را به صورت برخط در 
اختیار داشته باشــد؛ با هدف کاهش خطا و 
افزایش دقت در شناســایی خانه های خالی 
نیز در حال انجام است.تشــویق مالکان به 
دریافت ســند رســمی، رفع موانع قانونی 
و تســهیل فرآیند ثبت ملــک، و برخورد با 
معامات غیررســمی از محورهــای دیگر 
اقدامــات دولت بــرای تحقق بخشــیدن 
به مالیات ســتانی از این طریق اســت.اما 

آنچه باید مورد توجه قرار گیرد این اســت 
که اجــرای موفق ایــن سیاســت نیازمند 
هماهنگی بیشــتر میان همه دستگاه ها، از 
نهاد ثبت اسناد تا شهرداری ها و شرکت های 
خدمات رسان گرفته تا همکاری شهروندان 
اســت که خود را ملزم به ارائــه اطاعات و 

انجام تکالیف مالیاتی بدانند.
نبود یک ســامانه متمرکز و اســناد رسمی 
منســجم، نه تنها اخذ عادلانــه مالیات بر 
خانه های خالی را مختل کرده، بلکه هرگونه 
سیاســت گذاری و برنامه ریــزی کان در 
حوزه مســکن را ناکارآمد ســاخته است. 
این موضوع زمینه ســاز نارضایتی گسترده 
اجتماعی، سوءاستفاده های گسترده و عدم 

شفافیت بازار ملک در ایران شده است.
ســخنگوی ســازمان امــور مالیاتــی، از 
چالش های اجــرای مالیات بــر خانه های 
خالی خبر داده و گفته است: از ۲۵ میلیون 
واحد مسکونی کشور، حدود ۵۰ درصد فاقد 
سند رسمی هســتند همچنین پراکندگی 
و ناقص بودن اطاعات، اجــرای مالیات بر 
خانه های خالــی را با مشــکل مواجه کرده 

اســت.موحدی در خصــوص اقدامات در 
دســت انجام ســازمان امور مالیاتی تاکید 
کرده اســت: برگزاری جلســات فشــرده 
میان ســازمان امور مالیاتــی و وزارت راه و 
شهرســازی انجام شده اســت و همچنین 
برنامه ریزی برای کاهش خطا در شناسایی 
اماک صــورت گرفته و مــا در تاش برای 
ایجاد ســامانه یکپارچــه اطاعات اماک 
هستیم.ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
کشــور در خصوص چالش های پیش رو به 
عدم وجود اطاعات متمرکز و قابل استناد، 
ناهماهنگــی بین داده های دســتگاه های 
مختلف، نیاز به همــکاری همه جانبه برای 

ایجاد بانک اطاعاتی جامع اشاره کرد.

اصلاح و فرآیند صدور سند رسمی 
برای دارندگان ملک

خاصــه کام آنکــه، بــرای موفقیت طرح 
مالیات بــر خانه های خالی، لازم اســت ابتدا 
زیرســاخت های داده ای و ثبتــی کشــور 
اصاح و فرآیند صدور ســند رســمی برای 
دارنــدگان ملک تســهیل شــود. همچنین 
توسعه پایگاه های اطاعاتی به صورت جامع 
و برخــط و شفاف ســازی رویه هــا و نظارت 
قاطع بر معامات غیررســمی از طرف دیگر 
و تدوین قوانین و مشــوق هایی بــرای ورود 
صاحبان خانه به ســامانه های اطاعاتی در 
تحقق این هدف اثرگــذار خواهد بود.اجرای 
موفق ایــن راهکارهــا، نه تنها اخــذ مالیات 
بر خانه های خالــی را عملیاتی می کند، بلکه 
انگیزه سوداگری و احتکار مسکن را به میزان 
زیادی کاهش خواهد داد و به ساماندهی بازار 
مســکن کمک می کند.علی رغم نیت دولت 
و قانون گــذار بــرای وضع و اجــرای مالیات 
بــر خانه های خالی، نبود اســناد رســمی و 
پراکندگی اطاعات، بزرگ ترین مانع اجرایی 
این طرح اســت. رفع این موانع نیازمند عزم 
ملی، هماهنگــی بین دســتگاهی و اصاح 
بنیادین رویه های ثبتی و اطاعاتی است. در 
غیر این صورت، هدف مهار خانه های خالی و 
کمک به تعادل بازار مسکن، همچنان دور از 

دسترس خواهد بود.

 مدل جدید خانه دار شدن مستاجران

وش کمپانی ها در راه بازار مسکن! کور

صفحه 3

ما را دنبال کنیدپنجشنبه      8  خرداد 1404     سال دهم     شماره 1880      4 صفحه     5000 تومان

اقتصادی
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                اجتماعی
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اعتبار مورد نیاز شارژ کالابرگ برای ۳ دهک 
تأمین شد

پزشکیان:
 با تحریم یا بدون تحریم

 کشـورمان را خواهیم ساخت

بانک مرکزی:
  ایجاد بانک مشترک بین ایران و عمان 

در دست بررسی است

بحران پنهان ناترازی انرژی در ایران
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چند توصیه کلیدی برای ارتقا فرهنگ ترافیک و رانندگی
سردار سعید منتظرالمهدی، معاون فرهنگی اجتماعی و سخنگوی فراجا   یک 
قرن از تصویب و اباغ نخستین »آیین نامه رانندگی« در کشورمان می گذرد، 
این آیین نامه که مبنای نظم و انضباط ترافیکی است مجموعه ای از رفتارهای 
مطلوب رانندگــی را تعیین کرده و از تمامی رانندگان بــا هر هدف و انگیزه ای 

می خواهد تا عملکرد خود را بر اساس آن تنظیم کنند.
به همین ســبب، آیین نامه رانندگی، بیانگر نوعی »فرهنگ« است که از آن به 

عنوان »فرهنگ رانندگی« یاد می شود.
بر اساس این فرهنگ، از تمامی شهروندان انتظار می رود که:

* به سرعت مجاز احترام گذاشته و از تجاوز به آن خودداری کنند
* حق تقدم عابران پیاده را در تمامی شرایط رعایت کنند

* از تردد در معابر ممنوعه پرهیز کنند
* با بستن کمربند ایمنی، ضامن حفظ جان خود و دیگران باشند

* از نشاندن کودکان در صندلی جلو خودرو اکیداً خودداری کنند
* در پشت خطوط عابر پیاده و چراغ قرمز، توقف کامل داشته باشند

* از سوار کردن مسافر بیش از ظرفیت مجاز خودرو پرهیز کنند

دیدگاه

وز برای خدمت به مردم فضا مناسب    امر
و فرصت ها بسیار است

صفحه 2

 وزیر ارتباطات فناوری اطاعات گفت: موضوع افزایش 
۷۵ درصدی تعرفه اینترنت توسط اپراتورها، دور از ذهن 
است و باید معیشت مردم در افزایش تعرفه مدنظر قرار 
بگیرد.  ستار هاشمی روز چهارشــنبه در حاشیه جلسه 

هیات دولــت در جمع خبرنــگاران دربــاره قطع برق 
و تاثیر آن بر اختال در شــبکه ارتباطی کشــور، افزود: 
باطری های سایت های مخابراتی با توجه به ظرفیتی که 
دارند، به طور میانگین بیشــتر از نیم ساعت نمی توانند 

سایت را بعد از قطع شدن برق، روشن و آماده نگه دارند.
وی گفت: برای کمک به حل این مساله و رفع مشکل در 
حال پیگیری طرح مدیریت هوشــمند انرژی در تعامل 
با وزارتخانه هــای مختلف هســتیم. در بحث باطری ها 

امکان رفع ناترازی ها وجود ندارد. برخی از دوســتان به 
اســتفاده از ژنراتور تاکید دارند که بایــد بگویم با فرض 
تامین منابع ارزی، موضوعی نیست که بتوان برای بیش 

از ۱۰۰ هزار سایت آن را اعمال کرد. 

ارتباطات

افزایش ۷۵ درصدی تعرفه اینترنت دور از ذهن است

صفحه 4

در همایش فرصت های تجاری ایران و عمان مطرح شد

هفت پیشنهاد برای گسترش هفت پیشنهاد برای گسترش 
وابط اقتصادی ایران و عمان وابط اقتصادی ایران و عمانر ر



در اجلاس امنیتی مسکو

کید دارد احمدیان: ایران بر حفظ چرخه سوخت و غنی سازی تأ

رهبر معظم انقلاب در دیدار وزیر کشور و استانداران:

وز برای خدمت به مردم فضا مناسب و فرصت ها بسیار است  امر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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 چند توصیه کلیدی برای ارتقا فرهنگ 
ترافیک و رانندگی

سردار ســعید منتظرالمهدی، معاون فرهنگی اجتماعی و سخنگوی 
فراجا   یک قرن از تصویب و اباغ نخســتین »آیین نامه رانندگی« در 
کشــورمان می گذرد، این آیین نامه که مبنای نظم و انضباط ترافیکی 
اســت مجموعه ای از رفتارهای مطلوب رانندگی را تعییــن کرده و از 
تمامی رانندگان با هر هدف و انگیــزه ای می خواهد تا عملکرد خود را بر 

اساس آن تنظیم کنند.
به همین سبب، آیین نامه رانندگی، بیانگر نوعی »فرهنگ« است که از 

آن به عنوان »فرهنگ رانندگی« یاد می شود.
بر اساس این فرهنگ، از تمامی شهروندان انتظار می رود که:

* به سرعت مجاز احترام گذاشته و از تجاوز به آن خودداری کنند
* حق تقدم عابران پیاده را در تمامی شرایط رعایت کنند

* از تردد در معابر ممنوعه پرهیز کنند
* با بستن کمربند ایمنی، ضامن حفظ جان خود و دیگران باشند

* از نشاندن کودکان در صندلی جلو خودرو اکیداً خودداری کنند
* در پشت خطوط عابر پیاده و چراغ قرمز، توقف کامل داشته باشند

* از سوار کردن مسافر بیش از ظرفیت مجاز خودرو پرهیز کنند
* از ریختن هرگونه زباله در معابر و جاده ها خودداری کنند

* به طور جــدی از رانندگی در حالت مصرف مواد مخدر و مشــروبات 
الکلی اجتناب ورزند

و نیازی به گفتن نیســت که فرهنگ رانندگی در این حد، محدود نمی 
ماند بلکه حیطه های رفتاری دیگــری را نیز در بر مــی گیرد که از آن 
جمله می توان به مواردی نظیر پرهیز از نگاه کردن به درون خودروهای 
کناری، رعایــت آرامــش و ادب اجتماعی در حین تصــادف، توجه به 
دستورات ماموران راهنمایی و رانندگی و حذر از پدیده »جنون جاده« 

اشاره نمود.
دستیابی کامل به چنین فرهنگی، مستلزم رعایت چند اصل مهم است، 
اصل اول »احساس مسئولیت جمعی« است. یعنی همه ما صرف نظراز 
جایگاه و شرایط خود باید قوانین راهنمایی و رانندگی را با دقت رعایت 

کرده و آن ها را ابزاری برای ایجاد نظم و آرامش همگانی تلقی نماییم.
اصل دوم »کیفیت رانندگی« است. مراد از این مفهوم آن است که باید 
از نظر جسمی، روانی و هیجانی در شــرایط مناسبی قرار داشته باشیم، 
چه در غیر این صــورت، امنیت و آرامش خود و دیگران را دســتخوش 

تاطم می نماییم.
اصل سوم »ماهر شــدن در رانندگی« اســت. همانگونه که می دانیم 
رانندگی نوعی »مهارت« روانی - حرکتی )پسیکوموتور( است و لاجرم 

برای انجام آن باید توان، قابلیت و مهارت لازم را کسب نمود.
اصل مهم دیگری کــه بر رفتار رانندگــی ما تاثیر شــگرف می گذارد 
»شــعورمندی اجتماعی« اســت. این ظرفیت و اســتعداد به ما یاری 
می رساند تا در حین رانندگی خودخواهی و هیجان فروشی را به کناری 

نهیم و با رانندگی خویش، ذهن و روان دیگران را ناامن نسازیم.
در پایان به بــاور من رفتار رانندگــی هر فرد نه تنها آیینــه ای تمام نما 
از فرهنگ و فضیلت اوســت بلکه نوعی رفتار اســت که با مشاهده آن، 

می توان به تراز فضیلت مندی افراد جامعه و کشور پی برد.

 
 طحان نظیف: 

 پرداخت فوق العاده خاص به کارکنان دولت 
در شورای نگهبان تأیید شد

ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: قانون اعطای فوق العاده خاص به 
کارکنان دستگاه های اجرایی به تصویب این شورا رسید.

 هادی طحان نظیف روز چهارشــنبه در صفحه شخصی خود در فضای 
مجازی نوشت: طرح اصاح جزء )۳( بند »ب« ماده )۱۰۶( قانون برنامه 
پنج ساله هفتم پیشرفت جمهوری اسامی ایران در خصوص برقراری 
فوق العاده خاص موضوع این جزء، پس از بررســی در شورای نگهبان، 

مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد.
نمایندگان مجلس در جلسه ۲۱ اردیبهشــت با کلیات و جزئیات طرح 
دو فوریتی اصاح ماده ۱۰۶ قانون برنامه هفتم درخصوص اعطای فوق 

العاده خاص به کارکنان دستگاه های اجرایی کشور موافقت کردند.
در جزء ۳ ماده ۱۰۶ قانون برنامه پنجساله هفتم آمده است: دولت مجاز 
است به منظور عدالت در پرداخت، افزایش بهره وری و نگهداشت نیروی 
انسانی در دســتگاه های اجرایی و نیز تقویت امور حاکمیتی و نظارتی 
از جمله دستگاه هایی که بر فعالیت شــرکت ها نظارت دارند، نسبت به 

وضع فوق العاده خاص مشمول کسور، اقدام قانونی به عمل آورد.
 

معاون رییس جمهور:
اصلاح مهریه در مجلس باید متوقف شود

 معاون رییس  جمهــور در امور زنان و خانواده گفت: موضع مشــخص 
ما)معاونت ریاســت جمهوری( توقــف طرح اصاح مــاده ۲۲ قانون 
حمایت خانواده)کاهش ســقف اجرایی مهریه از ۱۱۰ به ۱۴ ســکه( 

است، چراکه هیچ مطالعه دقیقی در این زمینه انجام نشده است.
زهرا بهروزآذر روز چهارشنبه در حاشیه جلســه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران افزود: از ابتدا به این طرح نقد جدی داشــتیم و اشــکالات 
زیادی در اجرای آن وجود داشــت، طرح اصاحیه نــه تنها آن موارد و 
مشــکات را رفع نمی کند بلکه در آن بحث جدیــد دیگری به صورت 

یکجانبه مطرح شده است.

وی تصریح کرد: موضوع مهریه یکی از مســایل مهم خانواده هاســت و 
مهم ترین دغدغه ای که منجر به ارائه طرحی به مجلس شد این است که 

بتوان تعداد زندانیان آقا را کاهش داد.
معاون رییس جمهور افزود: مســئله طرح فعلی)با تغییرات اعمال شده 
در مجلس(، فشارهای اقتصادی است و یک باره، عدد ۱۱۰ به ۱۴ سکه 
تقلیل یافته، واقعیت این است که مهریه صرفاً یک عدد و فقط یک دین 
مادی نیست بلکه یکی از اضاع مهم نظام حقوقی خانواده محسوب می 
شود.بهروزآذر گفت: اگر قرار است این ضلع اصاح شود باقی اضاع هم 
باید بررسی و اصاح شــود، چون این موضوع آثار مختلفی روی زندگی 
همه جامعه به  خصــوص زنان خواهد داشــت.وی تصریح کرد: موضع 
مشخص معاونت امور زنان و خانواده این است که طرح اصاح مهریه در 
مجلس باید متوقف شــود چون اصاً مطالعه جدی در این زمینه نشده 
اســت.بهروزآذر گفت: از نمایندگان درخواســت می کنیم این طرح را 
فعا متوقف کنند چراکه این مساله صرفا برای آقایان نیست و به همان 
نســبت مرتبط با خانم ها هم هســت.وی افزود: اینکه ما یکجانبه فقط 
آقایان را ببینیم و خانم هایی که برای آنها این مسئله بسیار اهمیت دارد 

را حذف کنیم، اصا با رویکرد حاکمیت و دولت سازگار نیست.

دیدگاه

تریبون
رئیس جمهور گفت: با پشتیبانی مردم و امید به خدا در 
کشورمان تغییر ایجاد خواهیم کرد و با تحریم یا بدون 
تحریم کشورمان را با وحدت و انسجام و پرهیز از تفرقه 

و اختاف، خواهیم ساخت.
»مســعود پزشــکیان« در دومین روز از سفر به عمان 
در دیدار با ایرانیان مقیم این کشــور، با تاکید بر اینکه 
باید از ظلم و بی عدالتی و ستم بترســیم، گفت: باید با 
مردم خود، همسایگان و دنیا براساس عدالت و انصاف 
برخورد کنیم، در منحنی نرمال هســتی عده  کوچکی 
هر کار کنیــم ایمان نمی آورند، عــده ای نیز نخبگان و 
برجستگان هســتند اما اکثریت در یک صراط هستند 
و این صراط بــا رهبران معنــا پیدا می کند و روشــن 

می شود.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه چه تحریم ها را بردارند 

و چه برندارند، ما بــا همراهی خداوند متعال 
تغییر ایجاد خواهیم کرد و این تغییر با کمک 
شما امکانپذیر است، افزود: اگر ما کشورهای 
اسامی دست به دست هم دهیم و معامات 
و مراودات خود را گســترش دهیــم و بازار و 
مردم خــود را در تجارت، ســرمایه گذاری، 
اقتصاد و صنعت، آگاهانه به هم متصل کنیم، 

نیاز به هیچکس نخواهیم داشت.
وی با تاکید بر اینکه باور توانســتن اســت که منجر به 
توفیق در کارها خواهد شد، اظهار داشت: به منطقه ما 
می آیند، نفت و گاز و امکانات ما را می برند و به جای آن 
اسلحه و بمب و موشــک به ما می دهند، ما را از یکدیگر 
می ترسانند و با توطئه و شیطنت دشمنان ما برای هم 

خطر می شویم.

پزشــکیان با بیان اینکه کشورهای اسامی 
بایــد در صلح و امنیت و رفاه و رشــد زندگی 
کنند، افزود: با فهم این مهم می توانیم تغییر 
ایجاد کنیم. ما برای هم تهدید نیستیم بلکه 
فرصتــی برای یکدیگر هســتیم و لــذا باید 
دســت به دســت هم دهیم و از این فرصت 
درست اســتفاده کنیم و دست در دست هم 

به وضعیت موجود پایان دهیم.
رئیــس جمهــور در ادامه ســخنان خود با اشــاره به 
توافقات انجام شده با پادشاه عمان برای توسعه روابط 
و همکاری های دو کشور، تاکید کرد: این عزم و اراده را 
در سلطنت عمان احساس می کنم، این موضوع سابقه 
دیرینه دارد و مطمئن هســتم که دست در دست هم 

می توانیم تغییر ایجاد کنیم.

پزشــکیان در پایان با خواندن شعری از استاد شهریار، 
تصریح کــرد: مــا را در وضعیت بدی قــرار داده اند اما 
نباید از یکدیگر جدا شــویم. مســلمانان را با یکدیگر 
درگیر کرده اند، باید ســوال کنیم که شیاطین دنیا چه 
از جان ما می خواهند، باید شــیطنت ها را دور بریزیم و 
صفا، راستی و ســامت را در جامعه پیاده سازی کنیم. 
مــا می توانیم با کمک هــم صلح و امنیــت و آرامش و 
پایداری را در جامعه برقرار کنیــم و این کار را خواهیم 

کرد.
رئیس جمهور در پایان با تاکید بر اینکه در این سفر به 
توافقات خوبی با کشور عمان دست یافتیم، گفت: این 
توافقات را پیگیری خواهیم کرد و شــما ایرانیان عزیز 
مقیم این کشور می توانید بستر این کار را فراهم کنید 

و به امید خداوند متعال ایران خود را آباد خواهیم کرد.

رئیس مجلس گفت: همدلی نه در جلسات تشریفاتی، 
بلکه در میدان عمل در هنگام بررســی بودجه، نظارت 
بر اجرا و رســیدگی به مشــکات واقعی زندگی مردم 
معنــا می یابد.محمدباقــر قالیباف رئیــس مجلس 
شورای اسامی در مراسم تجدید پیمان نمایندگان با 
آرمان های امام خمینی )ره( و شهدا در حرم بنیانگذار 
انقاب اسامی، اظهار کرد: یک ســال از آن روزی که 
در آســتانه آغاز مجلس دوازدهــم در همین جایگاه 
ایستادیم، گذشت. سرشار از شــور، متعهد به اصول و 

امیدوار به آغاز فصلی نود در تاریخ قانونگذاری کشور.
وی بیان کرد: آن روز با عهدی روشــن به امام عزیز و به 
ملت ایران گفتیم که آمده ایم برای ســاختن، وفاداری 
و برای پیشــرفت. امروز و در آغاز اجاسیه دوم دوباره 
آمده ایم نه تنها برای تجدید عهد، بلکه برای بازخوانی 

مسیر پیموده شده با دست پر از تجربه و دلی 
پر از دغدغــه. قالیباف تاکید کــرد: آمده ایم 
بگوییم که قــول اولمان هنوز پابرجاســت، 
اما امروز این قول در محک یک ســال تجربه 
آزموده شده در طوفان مشکات معنا یافته و 

در آئینه نظارت ملت بازتاب پیدا کرده است.
رئیس مجلس شــورای اســامی ادامه داد: 

رهبر عزیز انقاب اســامی در آغــاز مجلس دوازدهم 
فرمودند مجلس بایــد امید آفرین باشــد، آرام بخش 
باشــد، برانگیزاننده همت ها، دعوت کننده به همدلی 
و برادری در محیط عمومی کشور باشد. اکنون در سال 
دوم ما بهتر از هر زمان دیگــر می دانیم که امید آفرینی 

سخن گفتن از آینده نیست، بلکه ساختن آینده است.
وی ادامه داد: ما آموخته ایم که آرامش در ســایه قانون 

گذاری شــجاعانه و مدبرانه شکل می گیرد 
و همدلی نه در جلســات تشــریفاتی، بلکه 
در میــدان عمل در هنگام بررســی بودجه، 
نظارت بر اجرا و رسیدگی به مشکات واقعی 

زندگی مردم معنا می یابد.
وی بیــان کرد: امــام عزیز! شــما مجلس را 
در رأس امــور خواندیــد. مــا معتقدیم این 
عبارت را نباید فقــط در زبان تکرار کنیــم، بلکه باید 
در تراز عملکرد مجلس به اثبات برســانیم. اگر مجلس 
خانه ملت اســت، باید زبان فریاد آنان باشد و باید رفتار 
نمایندگان با مــردم، با دولت و با رســانه ها رفتاری در 
شــأن نماینده ملت و بــه دور از هیاهوهــای زودگذر 

سیاسی باشد.
رئیس قــوه مقننــه تصریح کــرد: در ســال دوم، ما 

نماینــدگان ملت خــود را بیشــتر و بیشــتر موظف 
می دانیم که نه با شــعارهای ســنگین، بلکه با تصویب 
قوانین مفید و نظارت مؤثــر و رعایت مصلحت عمومی 
در خدمت مردم باشــیم. ما خود را بیشتر از گذشته به 
تقوای سیاسی، به ساده زیستی، کار جمعی و پرهیز از 

منازعات فرساینده متعهد می دانیم.
قالیباف در ادامــه، گفت: امروز کشــور با چالش های 
همزمان اقتصــادی، فرهنگی و امنیتی روبرو اســت. 
دشــمن بیشــتر از آنکه خاک ما را تهدید کند، ذهن 
ما را نشــانه گرفته است و در این شــرایط مجلس باید 
تکیه گاه روح و روان مردم هم باشــد.وی ادامه داد: در 
میدان جنگ ترکیبی، مردمی بودن و عقانیت انقابی 
مهمترین ساح ماســت. ما باید بدانیم که تولید ملی با 

قانون هایی که بار مالی بی منطق دارند، فلج می شود. 

رئیس جمهوری

مجلس

خریدار   دبیــر شــورایعالی امنیت ملی 
تأکیــد کــرد: تهران ضمــن اســتقبال از 
گفتگوها، بر اســتقال هســته ای و حفظ 

چرخه سوخت و غنی سازی اصرار دارد.
 علــی اکبر احمدیــان این ســخنان را روز 
اجــاس  چهارشــنبه در ســیزدهمین 
بین المللی مقامــات بلندپایــه امنیتی در 
مسکو بیان کرد، ســخنانی که با محوریت 
شکل دهی به معماری امنیتِ برابر و پایدار 

ارائه شد.
دبیر شورایعالی امنیت ملی در این نشست 
گفت: یکجانبــه گرایی در سیاســت بین 
المللی و تحمیل اراده قدرتهای مستکبر به 
ملت ها، فجایع زیادی در جهان خلق کرده 
است و امروز منطقه غرب آسیا نمایشگاهی 

از این جنایات است.
دکتر احمدیان بااشاره به حوادث تلخ یمن، 
لبنان، سوریه، افغانستان و عراق تاکید کرد: 
بنیاد سیاست یکجانبه گرایی غرب بر ظلم 
و استثمار ملتها بنا شده اســت و همه دنیا 
شــاهد جنایتی بی ســابقه در غزه است که 
عاوه بر کشتار غیر انسانی، زنان و کودکان 
با گرســنگی، مرگ تدریجی را به چشم می 

بینند.

نماینده مقام معظم رهبری در شــورایعالی 
امنیت ملی تاکید کــرد: چتر امنیت فراگیر 
در جهان نیازمند چندجانبه گرایی اســت 
و باید در نظم جدیــد امنیتی، فرصت های 

عادلانه و برابر پیش روی ملتها قرار داد.
دکتر احمدیان با تبییــن ضرورت معماری 
امنیتی نوین جهان خاطرنشان کرد: اکنون 
ساختارهای سیاســی و امنیتی بین الملل 
توسط غرب و سلطه گران به گروگان گرفته 
شــده اســت در حالیکه از منظر جمهوری 
اسامی ایران، امنیت باید در خدمت مردم 

و برای استقال و آزادی ملتها باشد.
توجه به کرامت و مشــارکت همه انسان ها 
در فراینــد امنیت موضوع دیگــری بود که 
دبیر شــورایعالی امنیت ملی کشورمان به 
آن پرداخت و گفت: کشــورهای سلطه گر 
با اســتفاده از ابزار تحریم و تکنولوژی قصد 
دارند ملتها را از حقوق مســلم خود محروم 
کنند که نمونه آن تاش برای محدود کردن 
حق استفاده صلح امیز از دانش هسته ای در 

ایران است
دبیــر شــورایعالی امنیت ملــی خطاب به 
کشــورهای حاضر در اجاس گفت: امروز 
تحکیم پایه های چندجانبه گرایی و حرکت 

به ســمت نظام چند قطبی، رهیافتی است 
که صلــح و عدالــت را برای همــه ملتها به 

ارمغان خواهد آورد.
دکتر احمدیان همچنین در ســخنان خود، 
از روسیه به علت برگزاری این نشست مهم 

امنیتی تشکر کرد.
نشســت اصلــی ســیزدهمین اجــاس 
بین المللــی مقامــات بلندپایــه امنیتی با 
حضــور هیأت های افزون بر یکصد کشــور 
جهان از جملــه جمهوری اســامی ایران 
روز چهارشــنبه بــا پخش پیــام تصویری 
رئیس جمهوری روسیه در مســکو آغاز به 

کار کرد. 
بنا بر اعام ســرگئی شــویگو دبیر شورای 
امنیــت روســیه، ۱۲۶ هیــأت بلندپایه از 
۱۰۴ کشــور به ریاســت دبیران شوراهای 
امنیتی، دســتیاران و مشــاوران روســای 
کشــورها در امور امنیت ملی، وزرا و روسای 
سرویس های ویژه و همچنین ۱۳ دبیرکل و 
نمایندگان رؤسای سازمان های بین المللی 

در این اجاس شرکت کرده اند. 
وزیر امور خارجه روســیه نیز در ســخنانی 
در آییــن آغاز بــه کار این اجاس بــا ابراز 
امیــدواری بــه ثمربخشــی مذاکــرات 

غیرمســتقیم تهــران و واشــنگتن گفت: 
پذیرش حق غنی سازی ایران در چارچوب 
اســتفاده صلح آمیــز این کشــور از برنامه  

هسته ای، اصلی کلیدی است. 
لاوروف اظهار داشــت: بر اســاس نظرات 
طرفین پس از آخریــن دور مذاکرات، امید 
اســت که پیشرفت حاصل شــود و روند در 
مسیر صحیح حرکت کند. وی ادامه داد: ما 
برای این تاش ها آرزوی موفقیت داریم، به 

این امید که نتایجی حاصل شــود که برای 
همه طرف های ذینفع و البته ایران، مطلوب 

باشد.
به گــزارش ایرنا، دور پنجــم مذاکرات غیر 
مســتقیم »ســیدعباس عراقچــی« وزیر 
خارجه ایران و »اســتیو ویتکاف« نماینده 
ویــژه رئیس جمهوری آمریــکا، روز جمعه 
دوم خرداد ۱۴۰۴ در سفارت عمان در شهر 

رم ایتالیا برگزار شد.

پزشکیان: با تحریم یا بدون تحریم، کشورمان را خواهیم ساخت

قالیباف: همدلی نه در جلسات تشریفاتی، بلکه در میدان عمل معنا می یابد

خریدار  رهبــر معظم انقاب اســامی 
گفتنــد: کشــور از ظرفیت عظیــم نیروی 
انســانی جــوان، تحصیل کــرده و کارآمد 
برخوردار اســت کــه هر دســتگاهی این 
ظرفیت را شناســایی و از آن استفاده کرد، 

پیشرفت های ملموسی رقم خورده است.
رهبر معظــم انقاب اســامدر دیدار وزیر 
کشــور و اســتانداران، با تأکید بــر اینکه 
استانداران مدیر همه جانبه استان هستند، 
فضــای عمومی کشــور را بــرای خدمت 
مناســب و فرصت هــا را زیاد دانســتند و 
ضمن بیان برخی توصیه هــا، گفتند: یکی 
از موضوعات مهم موضوع مردم اســت که 
باید به میان مردم رفت و در اجتماعات آنها 
حاضر شــد و ســخنان آنها را حتی اگر تند 
باشد با حوصله شــنید و به آنها توضیح لازم 

داده شود.
حضرت آیــت الله خامنه ای در ایــن دیدار، 
استاندار را مسئول همه امور استان همچون 
تولید، محیط زیســت، خدمات شــهری، 
بازارچه های مرزی و دیپلماســی اســتانی 
خواندند و گفتند: البته با وجود تأکید بر این 
اصل در دولت های مختلف، رؤسای جمهور 
به علت مخالفــت برخی وزرا نتوانســتند 
آن را به طــور کامل حاکم کننــد اما باید به 
استانداران اختیار داده شــود تا آنها بتوانند 
در خصوص مســائل، تصمیم گیری و اقدام 

کنند.
ایشان با اشــاره به سرشــار بودن کشور از 
فرصت هــا و عــاری بودن فضــای عمومی 
از چالش هایــی همچون جنــگ، بیماری 

فراگیری مانند کرونا، مشکات حادّ امنیتی 
و اختافــات جناحــی و سیاســی پر رنگ 
خاطرنشــان کردند: عاوه بر این، کشــور 
از ظرفیت عظیــم نیروی انســانی جوان، 
تحصیل کرده و کارآمد برخوردار اســت که 
هر دســتگاهی این ظرفیت را شناسایی و از 
آن استفاده کرد، پیشــرفت های ملموسی 

رقم خورده است.
رهبر انقــاب از عضویت ایــران در مجامع 
مهم منطقه ای و جهانی همچون شانگهای 
و بریکس و سکانداری وزرات کشور به دست 

وزیری که شناخت خوبی از مناطق مختلف 
کشــور دارد، به عنــوان فرصت هایی دیگر 
یاد کردنــد و با توصیه بــه انتخاب مدیرانی 
برخوردار از روحیه خدمت و ســامت نفس 
برای پیشــبرد امور، گفتند: اگر مدیرانی با 
این روحیات بــرای اســتان انتخاب کنید 
هیچ فرصتی برای کار و پیشــرفت از دست 

نخواهد رفت.
ایشــان با تأکید بــر پرهیز اســتانداران از 
فعالیت های حــاوی تعارض منافع همچون 
تجارت شــخصی در دوره کوتــاه خدمت، 

مراقبت از سامت کشــور و مبارزه با فساد 
را ضروری دانســتند و افزودند: برخی سعی 
کردند ثابــت کنند که فســاد در جمهوری 
اسامی به قول خودشان سیستمی است در 
حالی که چنین چیزی دروغ است و دستگاه 
سالم است اما رگه های قوی یا ضعیف فساد 
در برخی بخش ها وجــود دارد که باید با آن 

موارد قاطعانه مبارزه کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای مبارزه با فساد را 
از وظایف قطعی مدیران ارشــد دانستند و 
با تأکید بر اینکه شــرط لازم و اول مبارزه با 

فساد، دور بودن مسئولان و خانواده هایشان 
از عوامل فسادزا است، افزودند: ضرر و زیان 
دچار شــدن یک مسئول به فســاد به علت 
جایگاه حساسی که در آن قرار دارد مضاعف 
و عذاب آن نیز در پیشــگاه الهی دوچندان 
اســت البته همچنانکه در پیــام مفصل و 
مهم چندین ســال قبل تأکید کردم فساد 
همچــون اژدهایی هفت ســر اســت که به 
آســانی از بین نمی رود و مبارزه با آن را باید 

ادامه داد.
 ایشــان در توصیــه ای دیگر، مســئولان و 
استانداران را به حضور در میان مردم و گرم 
گرفتن با آنها و شــنیدن با حوصله سخنان 
حتی تند مردم ســفارش کردند و افزودند: 
این کار باعث جلب محبت مردم به شــما و 

کمک آنها در مواقع حساس خواهد شد.
رهبر انقــاب همچنین اســتانداران را به 
تشــرّع، اجتناب از محرمات الهی و اقبال به 
آیین های دینی، اهتمام به تحقق شعار سال 
و مبارزه جــدی و هماهنگ بــا قاچاق کالا 

توصیه کردند.
»اســکندر  دیــدار،  ایــن  ابتــدای  در 
مؤمنــی« وزیــر کشــور ضمــن بیــان 
گزارشــی از برنامه هــای در دســت اقدام 
گفــت: ســرمایه گذاری بــرای تولیــد، 
محرومیت زدایی، اشتغال زایی، مردم داری 
و مهرورزی به مــردم و ارتبــاط با طبقات 
مختلف، جوان گرایی، دیپلماسی اقتصادی 
و ارتباط با همســایگان، ســاماندهی اتباع 
بیگانــه و تأمین امنیــت پایــدار از جمله 

برنامه ها و اولویت های وزارت کشور است.
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معاون وزیر اقتصاد خبر داد
 سخت گیری گمرک برای صادرات 

فرآورده های نفتی
معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران بــا تاکید بر اینکه گمرک 
برای صادرات فرآورده های نفتی ســخت گیری های زیادی دارد تا از 
قاچاق ســوخت جلوگیری کند، گفت: اطاعاتی نیز از کشفیات قاچاق 
سوخت داریم که قرار است تقدیم یکی از دستگاه های مبارزه با قاچاق 
سوخت شود. فرود عسگری در حاشــیه اجاس گمرکات اکو در تهران 
و در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در حادثه بندر شــهید رجایی یکی از 
سازمان هایی که از ابتدا وارد عملیات شد و با تمام بخش هایی که مرتبط 
با کار بــود هماهنگی لازم صورت گرفت گمرک بــود، گفت: با توجه به 
اینکه در این حادثه هیچ یک از سامانه ها و سیستم های گمرک آسیب 
ندیده بود، خدمات گمرکی به صورت ۲۴ ســاعته از همان ساعت های 

اولیه در حال انجام بود.
وی ادامه داد: فردای بعد از حادثه بندر شــهید رجایی ترانزیت خارجی 
را عملیاتی کرده و صادرات و واردات به روال عادی خود بازگشت. از روز 
ســوم هم اظهار واردات قطعی به کشــور انجام دادیم بنابراین گمرک 
در حوزه ارائه خدمات گمرکی هیچ وقفه ای نداشــته و ما حتی در روز 

حادثه هم تا ساعت ۱۲ شب اقدام به بارگیری کامیون ها کرده ایم.
عسگری در خصوص آخرین خسارت های وارد شــده به کالاها گفت: 
قبض انبارها و بارنامه موجود است که می توانند از آنجا اطاعات مربوط 
به کالایی که وارد کشور شــده و به بندر شهید رجایی رسیده را دریافت 

کنند. احتمالاً برخی از این محموله ها منجر به اظهار شده اند.
معاون وزیر اقتصــاد گفت: در خصوص حادثه بندر شــهید رجایی هم 
مقرر شده قبض انبار آن محموله ها را به گمرک دهند تا مشخص کنیم 

کدامیک منجر به اظهار شده و در چه مرحله ای هستند.
وی ادامه داد: اطاعاتی نیز از کشفیات قاچاق ســوخت داریم که قرار 

است تقدیم یکی از دستگاه های مبارزه با قاچاق سوخت شود.
رئیس کل گمرک یادآور شــد: صادرات فرآورده های سوختی از کانال 
گمرک با شرایط ســختی مواجه اســت. به عنوان مثال، نمونه برداری 
حتماً باید توســط ســازمان ملی اســتاندارد انجام و نمونه هــا باید به 

کارگروهی در سازمان ملی استاندارد ارسال شوند.

معاون وزیر جهادکشاورزی خبر داد
ودی   بخشی از پول گندمکاران به ز

پرداخت می شود
معاون برنامه ریــزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: به 
زودی بخشــی از پول گندمکارانی که محصول خــود را در قالب خرید 

تضمینی به دولت فروخته اند، پرداخت می شود.
 اکبر فتحی در همایش افزایش بهره وری آب کشاورزی سرمایه گذاری 
و مشــارکت مردم کــه در محل ســازمان تحقیقات آمــوزش ترویج 
کشــاورزی برگزار شــد در جمع خبرنگاران در پاســخ به ایرنا درباره  
آخریــن وضعیت خرید گنــدم از کشــاورزان افــزود: از ابتدای فصل 
برداشــت تاکنون خرید تضمینی گندم از مرز ۲ میلیون و ۵۰۰ هزارتن 

در استان های جنوبی کشور عبور کرده است.

وی با بیــان اینکه بزودی گندمکاران بخشــی از وجه خــود را از محل 
فروش گندم به دولت دریافت می کنند، اظهار داشــت: قرار است پول 
گندمکاران توسط ســازمان برنامه بودجه و در قالب اوراق تامین مالی 

شود.
فتحی یادآور شــد: آنچه تاکنون از گندمکاران خریداری شده، توسط 

بانک کشاورزی کارسازی شده است.
وی با بیان اینکه میزان خرید تاکنون نســبت به مدت مشــابه ســال 
گذشته کســری چندانی نداشته اســت، گفت: دولت ۹۰ همت اوراق 

برای خرید گندم در نظر گرفته که ۶۰ همت آن در حال پرداخت است.
معاون وزیر جهادکشــاورزی دربــاره نصب پنل  های خورشــیدی در 
ســاختمان های وزارت جهاد کشــاورزی افزود: آنچه اکنون در کشور 
شاهد آن هستیم، شدت ناترازی انرژی است که باید به رفع ناترازی آن 
کمک کنیم؛ اکنون ســاختمان  های اداری این وزارتخانه طبق تکلیف 
قانونی به پنل های خورشــیدی تجهیز شده اســت تا بتوانیم از انرژی 

خورشیدی برق خود را تامین کنیم.
فتحی در پاســخ به پرســش دیگر ایرنا درباره اســتفاده فعالان بخش 
کشــاورزی از انرژی خورشــیدی نیز گفت: بخش کشــاورزی یکی از 
بخش هایی اســت که باید بتواند حداقل انرژی مورد نیاز خود را تامین 

کند و این برای فعالین کشاورزی یک ضرورت است.
وی افزود: لازم است کشاورزان ما از انرژی های تجدیدپذیر برای تامین 
برق چاه های کشاورزی و حتی در واحدهای تولیدی بهره ببرند و در این 

زمینه سرمایه گذاری کنند.

رئیس خانه صمت ایران مطرح کرد
کمبود برق با واردات جبران می شود

رئیس خانــه صنعت، معدن و تجــارت ایران ضمن اشــاره به اقدامات 
صــورت گرفته وزارت صمــت برای جبــران کمبود بــرق واحدهای 
صنعتی، پیشنهاد واردات برق از کشــورهایی مانند ترکمنستان را نیز 
مد نظر قرار داد و گفت: راهکارهای مؤثری بــرای عبور از بحران انرژی 

ارائه شده است.
 سیدعبدالوهاب سهل آبادی، ضمن اشــاره به جلسه اخیر اعضای این 
نهاد با وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: در جلســه اخیر با وزیر 
صمت مســائل واقعی واحدهای تولیدی-صنعتی در آن مطرح شــد. 
ساعت ها درباره مشــکات حوزه تولید و صنعت صحبت کردیم  که در 
نهایت پاســخ هایی نیز دریافت کردیم.وی در ادامه به موضوع ناترازی 
انرژی و کمبود برق در روزهای اخیر پرداخت و اظهار کرد: در جلســه 
اخیر پیرامون مســئله برق نیز صحبت شد و مشخص شد وزارت صمت 
هر آنچه در توان داشــته برای جبران کمبود بــرق واحدهای صنعتی 

انجام داده و پاسخ های دقیق و روشنی در این زمینه داده شد.
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران افــزود: در خصوص صنعت 
ســیمان نیز که قرار بود برخی واحدهای تولیدی آن تعطیل شوند، در 

کوتاه ترین زمان ممکن این واحدها مجدداً به چرخه تولید برگشتند.
سهل آبادی ضمن اشاره به پیشنهاد واردات برق از کشورهای همسایه 
گفت: پیشنهاد واردات برق از کشــورهایی مانند ترکمنستان را مطرح 
کردیم که مورد اســتقبال وزیر صمت قــرار گرفــت و  تاکید کرد که 
دستور اجرای آن را از رئیس جمهور خواهد گرفت، به شرط آن که طرح 
کامل به وزارتخانه ارائه شــود. علی رغم مطرح شدن تمام مشکات، ما 
همچنان معتقدیم که دولت باید کوچک شــود و بخش خصوصی نقش 
پررنگ تری ایفا کند؛ از همین رو بحث تنفیذ اختیارات به تشــکل ها نیز 

مطرح شد که وزیر صمت با آن موافق بود و دستور پیگیری داد.

بازار

اعتبار مورد نیاز شارژ کالابرگ برای ۳ دهک 
تأمین شد

ســخنگوی دولت عنوان کرد، اعتبار کالابرگ الکترونیک بــرای ۳ دهک تأمین 
شده اما دولت عاقه مند است که این اعتبار برای ۷ دهک فراهم شود.

 در دولت چهاردهم ۲ مرحله از کالابرگ الکترونیک برای دهک های اول تا هفتم 
اجرا شد؛ البته در مرحله نخست و فاز اول، حمایتی بود و شامل افراد تحت پوشش 

کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی می شد.
فاز دوم، دهک های اول تا سوم )۱ تا ۳( درآمدی را شامل می شد که به ازای هر نفر 
۵۰۰ هزار تومان، شارژ شد.فاز سوم هم مربوط به دهک های چهارم تا هفتم بود که 
به ازای هر نفر ۳۵۰ هزار تومان تعلق گرفت که اشخاص می توانستند با مراجعه به 

فروشگاه های خرد، عمده و زنجیره ای خرید خودشان را انجام دهند.
در این هفته احمد میدری، وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی از الزام حذف ۱۷ 
میلیون نفر از لیست یارانه بگیران خبر داده است. پیش تر وی اعام کرده بود برای 
تأمین اعتبار باید بخشــی از خانوارها از دریافت یارانه نقدی حذف شوند. در ادامه 
این سیاســت، حدود ۴۰۰ هزار نفر از خانوارهای دهک دهم کــه تا فروردین ماه 

یارانه ۳۵۰ هزار تومانی دریافت می کردند حذف شدند.

خریدار  رئیــس اتاق ایــران در همایش 
بررســی فرصت های تجاری ایران و عمان 
با تکیه بر ظرفیت هــای بالقوه موجود در هر 
دو کشور، هفت پیشنهاد برای ایجاد روابط 

عمیق و پایدار، پیشنهاد داد.
صمــد حســن زاده در همایش بررســی 
فرصت های تجــاری ایران و عمــان که با 
حضور هیات تجاری ایران در مسقط برگزار 
شــد، هفت پیشــنهاد برای تعمیق روابط 
اقتصادی دو کشــور ارایه داد و به اعتقاد او 
رفتن به ســمت تعریف پروژه های مشترک 
ســرمایه گذاری راهکار مناســبی در این 

مسیر است.
وی گفــت: حضور فعالان اقتصــادی ایران 
و عمــان در ایــن همایش، نشــان دهنده 
عاقه مندی جدی بخش هــای خصوصی 
دو کشــور برای تعمیق همه جانبه روابط و 
ارتقای همکاری های اقتصــادی دوجانبه 
اســت. این همایش می تواند ســرآغازی بر 
ارتقای همکاری و تعامل با کشورهای دیگر 
)به ویژه کشورهای همســایه( با استفاده از 
امکانات و روابط گسترده بازرگانان ایرانی و 
عمانی با دیگر کشورها از طریق پیوند دادن 
فعالان اقتصادی دو کشــور برای ســاختن 

آینده ای درخشان و شکوفا باشد.
حســن زاده با بیان اینکه گســترش روابط 
اقتصادی با کشــورهای همســایه، اولویت 
راهبردی جمهوری اســامی ایران است، 
افزود: بخش خصوصــی ایران تمایل زیادی 
برای همکاری با شرکت های عمانی دارد. با 
توجه به تنوع وسیع ظرفیت های همکاری 
بین دو کشــور، لازم اســت بر آینده روابط 
متمرکز شــد تا بتوان با اســتفاده بهینه از 
فرصت هــای جدید، نقشــه راه مناســبی 
برای روابــط و همکاری های مشــترک که 
در بردارنده منافع دو طرف باشــد، تعریف و 

ترسیم کرد.
وی اشــتراکات فرهنگی، تاریخی و حسن 
هم جواری و روابط ممتاز سیاسی در منطقه 

را از ظرفیت های مهم برای عمق بخشیدن 
به روابــط اقتصادی دانســت و افــزود: در 
ســال های اخیر، حجم مبادلات تجاری دو 
کشــور از ۲ میلیارد دلار عبور کرده است و 
چشم انداز روشــنی برای افزایش این رقم تا 

سطحی بسیار بالاتر وجود دارد.
رئیس اتاق ایران تأکید کرد: به واسطه تبادل 
هیات های تجاری به صورت منظم و مستمر 
میان اتاق های بازرگانی، شــناخت خوبی از 
ظرفیت های اقتصادی و تولیدی نزد فعالان 
اقتصادی دو کشــور ایجاد شده است. با این 
حال، نکاتــی در خصوص پیشــبرد هرچه 
بیشــتر روابط اقتصادی بین دو کشــور، با 
تکیه بر برخــی از ظرفیت ها کــه همچنان 
به فعلیت نرســیده اند، وجود دارند که باید 
مورد توجه قرار بگیرند.حسن زاده در حوزه 
همکاری هــای تجاری و مبــادلات کالایی 
به زمینه های متعددی بــرای صادرات کالا 
از ایران بــه عمان و نیز تأمیــن برخی اقام 

مورد نیاز بازار ایران از طریق عمان اشــاره 
و تصریح کرد: بــرای برنامه ریزی بلندمدت 
و پایدار توســعه روابط اقتصادی، لازم است 
به سمت سرمایه گذاری های مشترک در دو 
کشور حرکت کنیم. بنابراین شایسته است 
بخش خصوصی دو کشور برای فراهم کردن 
کلیه تسهیات و امکانات لازم برای این امر، 
پیگیری مســتمر از دو دولت داشته باشند. 
همچنین در این ارتباط لازم است اتاق های 
مشترک دو کشــور به شناسایی پروژه های 
دارای مزیت نســبی و برنامه ریــزی برای 

اجرایی شدن آنها بپردازند.

 صادرات مجدد کالاهای ایرانی
 از طریق عمان

وی با نگاه بــه آمارها در زمینــه »صادرات 
مجــدد کالاهای ایرانــی از طریق عمان« و 
»واردات کالا از عمــان«، گفت: این اعداد و 
ارقام نشان دهنده رشــد مبادلات است؛ اما 

توســعه همکاری های ترانزیتــی و بندری 
و اســتفاده از ظرفیــت و مزایــای مناطق 
آزاد تجاری دو کشــور از جمله مناطق آزاد 
دُقُم و صُحار و منطقــه آزاد تجاری چابهار 
همچنان به عنوان زیرساخت های لازم برای 
توســعه فعالیت های بخش خصوصی مورد 
توجه اســت که در این زمینه شایسته است 
اقدامات تکمیلــی و زیربنایی از ســوی دو 

کشور صورت پذیرد.
رئیس اتــاق ایران در ادامه به پیشــرفت ها 
و دســتاوردهای ارزشــمند شــرکت های 
ایرانی در حوزه های معــادن، فنآوری های 
دانش بنیان، فنــاوری اطاعات و ارتباطات 
اشاره کرد و پیشــنهاد داد: همکاری میان 
شرکت های ایرانی و عمانی در این حوزه ها 

مورد توجه قرار گیرد.
حسن زاده با دعوت ایران از سرمایه گذاران 
در بخش هــای مختلــف نظیر نفــت، گاز، 
پتروشــیمی، انرژی هــای تجدیدپذیــر، 

پروژه های آبرســانی، صنعــت نیروگاهی، 
حمل ونقل، معــادن، کشــاورزی، صنعت 
خودروســازی، فناوری اطاعات، صنعت 
گردشــگری و هتل ســازی، گفت: امکان 
ســرمایه گذاری کامل به صورت مســتقل 
یا با مشــارکت ســرمایه گذاران ایرانی در 

حوزه هایی که مطرح شد، وجود دارد.
رئیس اتــاق ایــران در بخش دیگــری از 
ســخنان خود به صنعت گردشگری به ویژه 
گردشــگری ســامت به عنــوان یکی از 
زمینه های مهم همکاری بین ایران و عمان 
اشاره کرد و ادامه داد: بخش خصوصی ایران 
آماده همکاری و ارائه خدمات به گردشگران 
سامت کشور عمان اســت. طبق برآوردها 
سالانه حدود چهار میلیون نفر از کشورهای 
عربی بــه منظــور گردشــگری وارد ایران 
می شــوند که حدود یک میلیون نفر از این 
گردشــگران، برای بهره گیــری از امکانات 

درمانی و سامت به ایران سفر می کنند.
وی خاطرنشــان کرد: حوزه هــای انرژی، 
ســاخت و احــداث نیروگاه هــای بادی و 
خورشیدی و تأسیسات آب و فاضاب، یکی 
دیگر از زمینه های جدید همکاری است که 
امکان بهره گیــری از توانمندی و تجربیات 
شرکت های ایرانی در این بخش وجود دارد.

حســن زاده تأکید کرد: بخــش خصوصی 
ایران برای همــکاری در بخش توســعه و 
نوسازی زیرساخت ها و بخش های صنعتی 
و معدنی عمان و همچنیــن ارائه خدمات 
فنی ومهندســی و همکاری مشــترک در 
زمینه های مختلف عمرانی کشور عمان در 
حوزه های جاده سازی، ایجاد شبکه ریلی، 

سدسازی و ... آمادگی کامل دارد. 
همچنین بخش های خصوصی دو کشــور 
می تواننــد در چارچــوب همکاری هــای 
اجــرای  و منطقــه ای، در  چندجانبــه 
پروژه های فنی ومهندســی در کشورهای 
ســوم منطقه، به صورت مشترک همکاری 

و فعالیت کنند.

یک اقتصاددان:

در دیپلماسی اقتصادی کارنامه موفقی نداریم

خریدار  یک کارشــناس اقتصادی با بیان 
این که اقداماتی مثــل عضویت در صندوق 
اوپک باعث تقویت جایگاه ایــران در نظام 
اقتصــادی بین الملــل می شــود، گفــت: 
ایــران توان اقتصــادی بالایــی دارد اما در 
دیپلماسی اقتصادی ضعیف عمل می شود. 
کشورهای توســعه یافته اگر از اقتصادهای 
ضعیف حمایت می کنند در قبال آن امتیاز 
می گیرند ولی ما پول هایــی را که در آفریقا 
خرج کردیم به نوعی هدر دادیم و آورده ای 

به دست نیاوردیم.
بهنام ملکی ، با اشــاره به برگــزاری کارگاه 
آموزشــی صندوق اوپک در تهــران اظهار 
کرد: هر اقدامی و برنامه ای مثل عضویت در 
صندوق اوپک که بتواند کشور ما را در نظام 

بین الملل قوی تر و اقتصــاد ما را پویاتر کند 
باید برایش ارزش و اهمیت قائل شویم و آن 

فعالیت را توسعه دهیم.
وی افــزود: کشــورهای بســیار قدرتمند 
اقتصادی از چیــن گرفته تــا آمریکا، ژاپن 
و روســیه اگر تسهیاتی به ســایر کشورها 
می دهند یا صندوقی برای کمک به دیگران 
ایجاد می کنند، در کنــارش اهداف خود را 
دنبال می کننــد و از ایــن فرصت ها برای 
شکوفاتر شدن اقتصاد خود بهره می برند. به 
طور مثال اگر وامــی پرداخت می کنند مابه 
ازای آن از کشــورهای مــورد نظر خدمات 

می گیرند. 
یکی از موارد بسیار مشــخص این است که 
تضامینی دریافت می کنند تا کشــورهای 

خدمات گیرنده با پولی که دریافت می کنند 
کالاهای آمریکایی و چینی وارد کنند.

این کارشــناس اقتصادی بــا بیان این که 
کشــورهای توســعه یافته با وجود برخی 
حمایت ها از اقتصاد کشورهای ضعیف تر، 
منابع خود را کورکورانــه هدر نمی دهند، 
گفت: مثال ســاده ایــن نوع نــگاه یعنی 
چراغــی که به خانه رواســت به مســجد 

حرام است. 
ما باید در مشارکت هایی که با کشورها انجام 
می دهیم به رشــد اقتصاد ملی توجه  کنیم. 
اگر منابعی را به کشوری اختصاص می دهیم 
تاش کنیم آن کشــور مابــه ازای آن با ما 
مراوده اقتصادی داشته باشــد. در غیر این 

صورت منابع را هدر می دهیم.
ملکی خاطرنشــان کرد: تا جایی که خاطرم 
اســت ما به خیلی از کشــورهای آفریقایی 
کمک کردیم و تســهیات باعــوض یا با 
عوض به آنها دادیم. اما بسیاری از این منابع 

از بین رفت و نفعی به ما نرساندند. 
پول ها را از ما گرفتند و در زمان برگرداندن 
گفتند ما پــول نداریم و بیاید در کشــور ما 
کشــاورزی کنید، ســرمایه گذاری انجام 
دهید یــا از معادن اســتخراج کنید و از این 

قبیل حرف ها زدند. 

بنابرایــن ما کارنامــه چنــدان مثبتی در 
این زمینــه نداریم. عمدتا بــه خاطر ضعف 
اقتصادی، سیاســی و دیپلماســی در قبال 
منابعی که خرج کردیــم منافع چندانی به 

دست نیاوردیم.
وی با اشــاره بــه تــوان بــالای اقتصادی 
ایران تصریــح کرد: بــه عنــوان نمونه در 
بخش خدمات فنی و مهندســی، بسیاری 
از مهندســان و شــرکت های ایرانــی در 
کشــورهای اطــراف فعالیت دارنــد و به 
ارزآوری بــرای کشــور کمــک می کنند. 
هم چنین می توانیــم از ظرفیت ایرانی های 

مقیم خارج از کشور بهره بگیریم.
ایــن کارشــناس اقتصــادی ادامــه داد: 
ایرانی های خارج از کشــور را بیگانه حساب 
نکنیم بلکه اینها به دلیــل عرق و تعصب به 
وطن شــان ســفیر ایران در دیگر کشورها 

هستند. 
بســیاری از این افراد می خواهند به کشور 
خدمت کنند. بنابراین باید در خارج از کشور 
مدیریت فعالیت های اقتصــادی خود را از 
دســت افراد غیرایرانی بیرون بیاوریم و به 
ایرانی ها بسپاریم. اگر هموطنان خودمان را 
در امور اقتصادی مشــارکت دهیم و آنها به 
اقتصاد ما متصل شــوند چرخ اقتصاد کشور 

به گردش در می آید.
ملکی با بیان این که در داخل کشــور نیز از 
ظرفیت نخبگان اســتفاده کنیم، گفت: اگر 
اینگونه شود شــرکت های ایرانی می توانند 
در خارج از کشور پروژه بگیرند و در راستای 

منافع ملی، ثروت آفرینی کنند.
وی بــر لــزوم اســتفاده از ظرفیت هــای 
دیپلماســی برای تقویت اقتصاد کشــور 
تاکید کرد و گفت: واقعیت آن اســت که ما 
اقتصــاد را در اولویت آخر قــرار  داده ایم و 
این مساله کار را دشوار کرده است. هر کار 
سیاســی، اجتماعی، فرهنگی و غیره انجام 
می دهیــم باید نگاهمــان آورده اقتصادی 
برای کشــور باشــد. اما بعضا می بینیم که 
از بخــش اقتصــادی کنده می شــود و به 
سایر ســطوح داخلی و خارجی اختصاص 

می یابد.
ایــن اقتصــاددان تصریــح کــرد: معاون 
دیپلماســی اقتصــادی وزارت خارجه باید 
قوی تریــن آدم اقتصادی کشــور باشــد. 
یک چهــره ی بین المللی باشــد و از قدرت 
لابی گــری بهره ببــرد. ما در حــال حاضر 
چنین رویکــردی را نمی بینیم. هر از گاهی 
افراد می آیند و به سرعت تغییر می کنند. در 

نتیجه خروجی لازم حاصل نمی شود.

آگهی مزایده اموال منقول پرونده اجرائی 
کلاسه ۱۴۰۳۰۰۴۶۸ اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ 

شناسه آگهی: 1940393
بموجب پرونده اجرائی کلاسه فوق به استناد سند ازدواج شماره ۱۷۰۲۹ مورخ ۱۳۹۰/۱۲/۰۸ تنظیمی دفترخانه ازدواج ۵۳ و طلاق شماره ۱ شهر قدس استان 
تهران علیه آقای بهزاد نوراللهی )بدهکار( و به تقاضای خانم چینی نوراللهی )بستانکار( جهت وصول طلب خود موضوع لازم الاجرا تعداد ۱۱۴ سکه تمام بهار 
آزادی و همچنین وصول سایر هزینه های قانونی متعلقه مبادرت بصدور اجرائیه نموده که پس از تشکیل پرونده اجرایی در واحد اجرای اسناد رسمی قدس با 
عنایت به اینکه مال منقول مورد بازداشت طبق قبض شماره ۴۴۴۳۵۰ در پارکینگ شهید سلیمانی ینگی امام هشتگرد حوزه ثبتی این اجرا واقع گردیده است 
به این واحد اجرا نیابت داده شده است لذا بستانکار تقاضای برگزاری مزایده در خصوص آن را نموده است و طبق محتویات پرونده مورد مزایده ششدانگ یک 
دستگاه سواری پراید مدل سال ساخت ۱۳۹۳ رنگ سفید روغنی دوگانه سوز به شماره پلاک انتظامی ۸۱۵ ن ۹۱ ایران ۳۸ است واقع در نشانی پارکینگ 
شهید سلیمانی هشتگرد شهرک ینگی امام و برابر نظریه کارشناس رسمی دادگستری موتور روشن آماده به کار از نظر فنی با توجه به مدل و کارکرد قابل قبول 
بدنه کامل دورنگ جلو سمت راست سرشاسی جوش دارد، دو عدد قالپاق ندارد، باند و پنل پخش صوت ندارد صندوق عقب باز نشد کیفیت لاستیک در حد 
۳۰ درصد کیفیت دارند تریم داخل اتاق با جلو داشبورد مستهلک و فرسوده نظر به محدودیت امکانات در پارکینگ از قسمت زیرین خودرو بازدید نشد نظر 
به مدل سال ساخت کیلومتر کار کرد و با توجه به عرف وضعیت روز بازار قیمت پایه برای مزایده ۱/۶۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل یکصد و شصت و پنج میلیون 
تومان تعیین قیمت شد و اعلام میگردد که خودرو به شماره انتظامی ۸۱۵ ن ۹۱ ایران ۳۸ در روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۴/۰۳/۲۰ از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ 
ظهر در محل پارکینگ شهید سلیمانی ینگی امام هشتگرد از طریق مزایده به فروش میرسد و قیمت پایه مزایده از مبلغ ۱/۶۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل یکصد 
و شصت و پنج میلیون تومان شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته میشود. مزایده حضوری است و شرکت در مزایده منوط به پرداخت ۱۰ درصد از 
مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت میباشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ 
فروش را ظرف مدت ۵ پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده واریز 
نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید میگردد شرکت در 
مزایده برای عموم آزاد است کلیه هزینه های قانونی به عهده برنده مزایده است و در صورت وجود مازاد برنده مزایده میتواند وجوه پرداختی بابت هزینه های 
فوق را از محل مازاد مسترد نماید و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول میگردد. ضمناً چنانچه روز مزایده تعطیل رسمی گردد مزایده روز اداری بعد از تعطیلی 
در همان ساعت و مکان مقرر برگزار خواهد شد. این آگهی پس از تایید نهایی در سایت آگهی های سازمان ثبت قرار خواهد گرفت و به منزله انتشار آگهی در 

روزنامه کثیر الانتشار محلی است.
اداره ثبت اسناد و املاک



وئیل ۳ نرخی منتفی شد گاز
رئیس ســازمان راهداری با بیان اینکه مســئولان ارشــد دولتی هنوز 
تصمیمی برای گازوئیل ۳ نرخی نگرفته اند، از تخصیص سوخت بیشتر 

به ناوگان حمل بار خبر داد.
رضا اکبری رئیس ســازمان راهداری با اشــاره به نارضایتی رانندگان 
کامیون طی روزهــای اخیر، اظهار کــرد: در ماه های اخیر جلســات 
منظمی با اصناف و تشــکل های صنفی حمل ونقل برگزار و بخشــی از 

مشکات رانندگان شناسایی و رفع شد.
وی ادامه داد: یکی از اقدامات مهم، تصمیم گیری درباره توزیع عادلانه 
بار بود که با استقبال رانندگان مواجه شــد، همچنین نرخ تن کیلومتر 
به خاف روال ســال های گذشته، دو بار در ســال گذشته به روزرسانی 
شــد. موضوع مالیات بر ارزش افــزوده شــرکت های حمل ونقل نیز با 
تصویب مجلس حل شد. این جلسات همچنان ادامه دارد و رسیدگی به 

سایر مطالبات در دستور کار است.
اکبری افزود: در روزهای اخیر موضوعاتی مانند کمبود ســوخت، حق 
بیمه رانندگان و تأخیر چندماهــه در پرداخت کرایه ها، به دغدغه های 
جدی رانندگان تبدیل شده است. یکی از مهم ترین مطالبات، پرداخت 
به موقع کرایه بــود که در همین هفته تصمیم مناســبی برای آن اتخاذ 
شد، همچنین برای توزیع عادلانه بار در استان ها نیز اقدامات جدیدی 
برنامه ریزی شده است. بسیاری از این مشــکات از گذشته باقی مانده 

است و برخی نیز در سال های اخیر شکل گرفته اند.
رئیس ســازمان راهداری با اشــاره به طرح سه نرخی شــدن گازوئیل، 
تأکید کرد: هنوز تاریخ اجرای این طرح مشــخص نیســت و مسئولان 
ارشــد دولت نیز تصمیمی دراین باره نگرفته اند و ما تأکید داریم که به 
رانندگانی که ســالم و منظم کار می کنند، ســوخت کافی و به قیمت 

مصوب تعلق بگیرد.

سال آینده تولید بنزین افزایش می یابد
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی گفت: با 
بهره برداری از فاز دوم پالایشگاه مهر خلیج فارس در سال آینده، روزانه 

حدود ۱۲ میلیون لیتر به تولید بنزین کشور افزوده می شود.
محمدصــادق عظیمی فر مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی با اشاره به اینکه با بهره برداری از دو پالایشگاه جدید 
۱۸۰ هزار بشکه به ظرفیت پالایشی کشور افزوده می شود، گفت: یکی 
از این پالایشگاه ها آدیش جنوبی در منطقه سیراف با ظرفیت ۶۰ هزار 
بشکه در روز و دیگری فاز یک پالایشــگاه مهر خلیج فارس بندر عباس 

با ظرفیت پالایشی ۱۲۰ هزار بشکه در روز به زودی افتتاح می شوند.
وی ادامه داد: تولیــد گازوئیل به صورت تجمیعــی ۶ میلیون لیتر، ۱۸ 
میلیون لیتر نفتا و عــاوه بر این دو محصول در این دو پالایشــگاه یک 

میلیون لیتر ال پی جی در روز تولید می شود.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی خاطرنشان 
کرد: با بهره برداری از فاز دوم پالایشگاه مهر خلیج فارس که سال آینده 
وارد مدار تولید می شــود نزدیک به ۱۲ میلیون لیتــر در روز به تولید 

بنزین کشور اضافه خواهد شد.
معاون وزیر نفت گفــت: این افزایــش تولید بنزین به معنــای از بین 
رفتن ناترازی نیســت و تا زمانی که بخش های مصــرف کننده یعنی 
خودروســازها کیفیت خودروهــای تولیدی را ارتقا ندهنــد و ناوگان 
فرســوده همچنان به فعالیت خود ادامه دهند و نوســازی نشوند رشد 
مصرف شتاب بیشتری نسبت به افزایش تولید دارد به همین دلیل چاره 
مصرف را می توان در مدیریت مصــرف در بخش های مصرف کننده در 

نظر گرفت.

بحران پنهان ناترازی انرژی در ایران
رشد مصرف، مشکات تولید و سیاست های نادرست، ناترازی انرژی را 
به معضل بزرگی در ایران تبدیل کرده است. این گزارش چرایی ناترازی 

را با تکیه بر دیدگاه کارشناسان بررسی می کند.
در ســال های اخیر ایران هر تابستان با خاموشــی برق و هر زمستان با 
افت فشــار یا قطع گاز مواجه بوده اســت. معادله ناترازی انرژی یعنی 
فاصله بین تولید و مصرف، ناترازی حالا یکــی از مهم ترین چالش های 
اقتصاد و جامعه ایران است؛ بحرانی که نه تنها سفره مردم، بلکه صنعت 

و صادرات کشور را نیز درگیر خود کرده است.
اما چرا با وجود این حجم عظیم ذخایر نفت و گاز، و دسترسی فراوان به 
انرژی خورشیدی و بادی، کشــور باید با ناترازی و بحران انرژی مواجه 
باشــد؟ در ادامه به شــش محور اساســی علل این بحران، هم از منظر 
عرضه و هم تقاضا، می پردازیم و راهکارهای پیشــنهادی را از زبان یک 

متخصص تراز اول بررسی می کنیم.

پیــش از ورود به لایه های زیرین بحران، باید دانســت که این مســأله 
محدود به خاموشــی برق یا کمبود گاز خانگی نیســت، بلکه شــامل 
افزایش هزینه تولید، افت رقابت پذیــری صنایع، تهدید امنیت انرژی، 

و ناکارآمدی شبکه عرضه و تقاضا در سطح کان است.
آمارهایی که بحران را روایت می کنند: الف( شدت مصرف انرژی ایران 
تا دو برابر میانگین جهانی و چهار برابر کشــورهای پیشرفته است. ب( 
هدررفت انرژی در صنایع، شــبکه های انتقال و خانگی، طبق برآوردها 
بالای ۳۰ درصد است. ج( سهم نیروگاه های فرسوده در سبد برق بیش 
از ۵۰ درصد، و راندمانــی پایین تر از ۳۶ درصد دارند. د( هر ســال نرخ 
رشــد مصرف برق بیش از ۴ درصد و رشــد مصرف گاز از مرز ۶ درصد 
گذشته است؛ این در حالی است که ظرفیت تولید به سختی همپای آن 

رشد می کند.
فرهنگ مصرفی نادرست و نبود سیاست های کارآمد مدیریت مصرف 
باعث شــده ایران به یکی از پرمصرف ترین کشورهای جهان بدل شود. 
بالاتر بودن ســرانه مصرف خانگی برق، گاز و بنزیــن از میانگین های 
منطقه ای، تنها بخشــی از داستان است. ســهم عمده ای از این مصرف 
ناشی از یارانه های سنگین سوخت، قیمت پایین انرژی و نبود فرهنگ 

صرفه جویی است.
بازده پایین تجهیزات خانگی و صنعتی، فقدان استانداردهای کارآمد، 
و عایق بندی ضعیف ســاختمان ها منجر به اتاف میلیاردها کیلووات 
ساعت انرژی در سال می شود. بیش از ۴۵ درصد ساختمان های کشور 
بدون عایق حرارتی هستند و بسیاری از تجهیزات سرمایش و گرمایش، 
راندمانی پایین تر از اســتاندارد جهانی دارند. این اتــاف فقط هزینه 
اقتصادی ندارد، بلکه فشار بر شبکه و منابع را افزایش می دهد و ناترازی 

دائمی ایجاد می کند.
با افزایش جمعیت و توسعه شهرنشــینی، تقاضای انرژی، به ویژه برق 
و گاز، دائماً رو به افزایش اســت، اما نبود سیاســت های بلندمدت برای 
پیش بینی این رشد یا کنترل آن، شــبکه انرژی کشور را غافلگیر کرده 
است. پروژه های جدید مســکن )طرح نهضت ملی و…(, صنایع جدید 
فولاد و پتروشیمی در مناطق نامتوازن بدون توجه به زیرساخت انرژی 

قبلی، نمونه بارز عدم تناسب رشد مصرف و توسعه عرضه است.

بانک مرکزی:
 ایجاد بانک مشترک بین ایران و عمان در دست 

بررسی است
بانک مرکزی در حال بررســی امکان ایجاد بانک و توسعه فعالیت های 
پولی مشــترک با عمان اســت که می تواند زمینه ســاز تبادلات پولی 
مســتقیم شــود.محمدرضا فرزین؛ رئیس کل بانک مرکزی در جریان 
ســفر خود به عمان اظهار کرد: روند تجارت بین ایران و عمان به حوزه 
پولی و بانکی گره خورده اســت و برای همکاری های پولی و بانکی باید 

سازوکار های تجاری را نیز بررسی کنیم.
وی با ابــراز اینکــه چالش هایی برای تجــار ایرانــی و همچنین بانک 
مرکزی در عمان وجود دارد که در حال بررســی و حل آن ها هســتیم، 
گفت: یکی از مسائل بحث خط کشتیرانی بود که توافقات خوبی در این 
زمینه صورت گرفت. خط کشتیرانی از بندر چابهار به عمان راه اندازی 
شده اســت که گام مؤثری برای تســهیل تجارت و کاهش هزینه های 
حمل ونقل خواهــد بود.او افزود:  در مذاکراتی که انجام شــده اســت، 
طرفین بــرای اختصاص فضایی ویــژه مانند بنــدر اختصاصی جهت 

فعالیت های تجاری ایران به توافق اولیه رسیدند.
فرزین با بیان اینکه یکی از موانع جدی فعالیــت تجار ایرانی در عمان، 
مشــکل ضمانت نامه ها بود، اعام کرد: قرار است با حضور تجار ایرانی و 

عمانی در جلسه ای مشترک، راهکار عملی برای این موضوع پیدا شود.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه گفت: مــا همچنین با طرف عمانی در 
حال بررســی امکان ایجاد بانک و توســعه فعالیت های پولی مشترک 
هســتیم که می تواند زمینه ساز تسویه مالی آســان تر و تبادلات پولی 

مستقیم شود و مذاکرات خوبی هم دراین باره داشته ایم.
فرزین با یادآوری اینکه موضوع دیگر انتقال پول است، اضافه کرد: برای 
رفع این موضوع به دنبال این هســتیم که مانند تجربــه ای که با برخی 
کشور ها داشتیم، کارت گردشگری تعریف کنیم تا عمانی ها در ایران و 
یا بالعکس بتوانند به راحتی پول جابه جا کنند.وی افزود: به طورکلی بر 
تمام موضوعات پولی و بانکی مروری داشــتیم و به این توافق رسیدیم 

که هم عملیات تسویه و هم عملیات انتقال باید تسهیل شود.
فرزین در پایان گفــت: این مذاکرات مثبت، اقداماتی که توافق شــد و 
یا در دســتور کار قرار گرفت، به دلیل حضور رئیــس جمهور در عمان 
بود؛ وقتی روابط سیاسی خوبی برقرار می شود، طبیعتاً بر بهبود روابط 
اقتصادی و پولی ـ بانکی نیز تأثیرگذار است. حضور آقای رئیس جمهور 
و تأکیدات ایشان و همچنین صحبت هایی که با سلطان عمان داشتند 

قاعدتاً کمک کننده ما در مسیر گشایش های پولی و بانکی خواهد بود.

سخنگوی مرکز مبادله خبر داد
وش پیش دریافت ارز مجاز شد فر

ســخنگوی مرکز مبادله ایران با اعام خبر اضافه شدن سر فصل های 
جدید مجــوز فروش به ســامانه ارز تجاری گفت: مجــوز فروش پیش 

دریافت ارز کالا و خدمات صادراتی صادر شد.
 اصغــر بالســینی توضیــح داد: پیش دریافــت ارز و کالا یــا خدمات 
صادراتی که معمــولاً تحت عنــوان پیش پرداخت صادراتــی یا عقد 
قرارداد پیش فروش صادراتی شــناخته می شــود، به این صورت است 
که صادرکننده پیش از تحویل کالا یا خدمات، تمام یا بخشــی از مبلغ 

قرارداد را از خریدار خارجی دریافت می کند.
وی افزود: ســازوکار پیش دریافت ارز معمولاً بــرای تأمین مالی تولید 
یا تهیه کالا، کاهش ریســک عــدم پرداخت خریدار یــا جلب اعتماد 
طرفین اســتفاده می شود.بالســینی اظهار کرد: پیش از این باتوجه به 
اینکه صادراتی هنوز صورت نگرفته و کوتاژ صادراتی نیز صادر نشــده 
بود، امکان فروش پیش دریافت ارز وجود نداشت؛ اما هم اکنون با تدابیر 
صورت گرفته، امکان فروش در بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران فراهم 
شــده است.ســخنگوی مرکز مبادله ایران در ادامه در خصوص مجوز 
دیگری اعام کرد: مجوز فروش مازاد بر ارزش کوتــاژ صادراتی نیز در 
بازار ارز تجاری صادر شد و صادرکنندگان بدون محدودیت می توانند 

اقدام به فروش ارز داشته باشند.

بالسینی در پایان گفت: با صدور این مجوزها زمینه افزایش عرضه انواع 
ارز در بازار ارز تجاری و به تبع آن معامات بازرگانی افزایش می یابد که 

شرایط تخصیص و تامین ارز را آسان تر خواهد کرد.

معاون توسعه و نوآوری بیمه مرکزی:
ح نوآورانه در صنعت بیمه  تصویب دو طر

 در چارچوب سندباکس
معاون توســعه و نوآوری بیمه مرکزی از تصویب دو طــرح نوآورانه در 
چارچوب ضوابــط و مقررات محیط آزمون تنظیم گری )ســندباکس( 
صنعت بیمه خبر داد. این دو طرح که پیش تر مطابق با آیین نامه شماره 
۱۰۵ شورای عالی بیمه ارزیابی شده بودند، در جلسه کارگروه مدیریت 
یکپارچه و هماهنگی محیط آزمون وزارت امــور اقتصادی و دارایی به 
تصویب رســیدند و مجوز فعالیت آزمایشــی دریافــت کردند.رئیس 
کمیسیون راهبری توســعه نوآوری در صنعت بیمه با اشاره به اهمیت 
ســندباکس در تقویت زیســت بوم نوآوری صنعت بیمــه اظهار کرد: 
فعال سازی این دو طرح گامی مؤثر در تسهیل ورود فناوری های نوین و 
مدل های جدید کسب وکار به صنعت بیمه به شمار می رود و می تواند به 
ارتقای کیفیت خدمات و افزایــش رضایت مندی ذی نفعان کمک کند.

عباسیان فر همچنین با تشریح ابعاد مقرراتی سندباکس بیمه ای افزود: 
محیط آزمون بیمه ای بر اساس دســتورالعمل اجرایی مصوب کارگروه 
ســندباکس وزارت امور اقتصــادی و دارایی و آیین نامه شــماره ۱۰۵ 
شورای عالی بیمه طراحی شده است. این بستر، امکان اجرای محدود و 
کنترل شده طرح های نوآورانه را پیش از صدور مجوزهای دائمی فراهم 

می کند تا ریسک های مرتبط با آن ها در عمل ارزیابی شود.
وی با اشاره به اهمیت این دستاورد ادامه داد: آغاز فعالیت رسمی این دو 
طرح، نه تنها نقطه عطفی در مسیر سیاست های نوآورانه بیمه مرکزی 
محســوب می شــود، بلکه نشــانه ای از عزم جدی صنعت بیمه برای 

حمایت از راه حل های فناورانه و مدل های نوین کسب وکار است.
معاون توســعه و نوآوری بیمه مرکزی همچنین تأکید کرد: آیین نامه 
شماره ۱۰۵ شــورای عالی بیمه با هدف ایجاد ســازوکار قانونی برای 
اســتقرار مدل های نوآورانه در محیط های کنترل شــده تدوین شده و 
اداره کل نوآوری و توسعه کســب وکارهای نوین بیمه مرکزی، فرآیند 
پذیرش، ارزیابی و حمایت از ایــن طرح ها را برعهده دارد.وی با تأکید بر 
نقش بیمه مرکزی در ایجاد تعادل میان نــوآوری و نظارت گفت: بیمه 
مرکزی می کوشد با تدوین مقررات منطقی، روزآمد و آینده نگر، زمینه 
فعالیت بازیگران زیســت بوم فناوری را در صنعت بیمه فراهم کند و در 
عین حال با بهره گیری از ابزارهای نظارتی هوشــمند، توازن لازم میان 

بخش های سنتی و نوین صنعت بیمه را برقرار سازد.
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 مدل جدید خانه دار شدن مستاجران

وش کمپانی ها در راه بازار مسکن! کور

خریدار  مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی 
شــهر تهران با بیان این که طرح انبوه سازی تهیه 
کرده ایم که هیــچ نیازی به منابــع بانکی ندارد، 
گفــت: از تلفیق ســرمایه های خــرد متقاضیان 
مصرفی و ســرمایه گذاران، واحدهای مســکن 
استیجاری می سازیم که متقاضی می تواند در آن 
سکونت کند و به تدریج با افزایش قدرالسهم خود، 
مالک واحد مسکونی شود. همزمان برخی افراد با 
طرح مسکن سانتی متری در حال سوءاستفاده از 
شرایط بازار مسکن هستند و پیش بینی می کنیم 
کوروش کمپانی هــای جدیدی این بــار در بازار 
مسکن شکل بگیرد!خشــایار باقرپور اظهار کرد: 
بازار مســکن رکود یا رونق داشــته باشــد تولید 
مسکن جریان خود را خواهد داشت. اما مهم این 
اســت که برای بهره برداری واحدها و این موضوع 
که مسکن قرار است برای چه کسی تولید شود از 
ابتدا برنامه داشته باشیم. ما مدلی را تحت عنوان 
مســکن تدریجی ارایه کردیم که در واقع جامعه 
مصرفی بازار را هــدف خود قــرار داده و صراحتاً 
دنبال این است که در یک طرح کاماً غیردولتی، 

مستاجران را صاحب خانه کند.

11 میلیونی جوان به سن ازدواج رسیده 
در کشور داریم

وی افزود: در حال حاضر حدود ۱۱ میلیون جوان 
مجرد و به سن ازدواج رسیده در کشور وجود دارد 
که باید برای آنها مســکن تولید شــود و در واقع 
بازار مصرف ما هســتند. از طرف دیگر مسکن به 
قدری گران شــده که به نوعی از توان خرید برای 
طرف تقاضا خارج شــده اســت. در طرح مسکن 
تدریجی بخش سرمایه گذاری و بخش مصرفی با 
یکدیگر تلفیق می شوند که یک هم افزایی صورت 
می گیرد. در واقع مثل ســایر طرح های خودمان 
در بخش تعاون، هیچ حســابی روی ظرفیت های 

بانکی نکردیم.
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های عمرانی شــهر 
تهــران در توضیح مدل مســکن تدریجی گفت: 
متقاضیان مصرفی مســکن معمولاً یک سرمایه 
اولیه دارند، اما ممکن است برای خرید یک واحد 
مســکونی کفایت نکند. بخش دیگری از جامعه 
هم بازار سرمایه ای مســکن را تشکیل می دهند. 
این افــراد پول هایی در اختیار دارند که دلشــان 
می خواهــد در حوزه مســکن ســرمایه گذاری 
کنند. ممکن است ســرمایه این افراد نیز به اندازه 
یک واحد کامل نباشــد. ما پروژه های ساختمانی 
انبوه ســازی را از آمیخته ســرمایه این دو گروه 
آغاز می کنیم. واحدها را با یک قیمت تمام شــده 

می سازیم که هزینه ها تقسیم می شود.

متقاضیان مسکن تدریجی به میزان 
قدرالسهم خود مالکیت خواهند داشت

باقرپور ادامه داد: هر کــدام از افرادی که در پروژه 
مشــارکت کردند فارغ از اینکــه مصرف کننده 
یا ســرمایه گذار بوده اند قدرالســهمی در پروژه 
خواهند داشت. البته ممکن اســت سرمایه گذار 
بخواهــد در آینده از واحد مســکونی اســتفاده 
مصرفی هــم داشــته باشــد. یعنــی وقتی که 
مجتمع ها ساخته می شــود، اولویت بهره برداری 
با کســانی اســت کــه اعــام نیــاز می کنند. 
مشــارکت کنندگان در ایــن طرح متناســب با 
قدرالســهم خود مالکیت خواهند داشــت. اگر 
متقاضی خواســتار ســکونت در واحد باشــد به 
میزان مالکیت خــود نیاز به پرداخــت اجاره بها 
ندارد، امــا برای مابقــی و میزان ســهمی که در 

اختیار ندارد باید اجاره بها بپردازد.
وی با بیان این که به اســتناد کارشناسی رسمی 
که برای تعیین اجاره بها انجام می پذیرد، مسکن 
تدریجی به هیچ عنوان آغشته به سوداگری های 
بازار نخواهد شــد گفت: نظام بهره برداری در این 
واحدها بر اساس اجاره داری حرفه ای ترسیم شده 
که مورد تاکید وزارت راه و شهرســازی و وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اســت. در واقع می-

توانیم به دور از فضای ســوداگری در بازار مسکن 
استیجاری داشته باشــیم. ما مسکن استیجاری 
منتهی به مالکیت را در این مــدل تعریف کردیم 
نه ترویج ساختار مستأجری دائمی. ضمن اینکه 

مســتاجران این واحدهای آپارتمانی خودشان 
مالک بخشی از واحدها خواهند بود.

اجاره بها عادلانه تعیین می شود
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های عمرانی شــهر 
تهران بیان کرد: نسبت R به P که در واقع نسبت 
اجاره به قیمت مســکن محسوب می شود، تعریف 
استانداردی دارد که بر اساس کارشناسی سالانه 
این عدد تعریف می شود. بخشــی از بازار سرمایه 
که متناسب با قدرالســهم خود ماه به ماه اجاره را 
دریافت می کند، در این مدل امنیت سرمایه اش 
حفظ می شود و مدل درآمدی او از ابتدا مشخص 
خواهد بود. مســتاجر نیز دغدغه این را ندارد که 

سر سال باید واحد را تخلیه کند.
وی در توضیح روند حضور مستأجران در مسکن 
تدریجی گفت: مصرف کننده در مسکن تدریجی 
با یــک اجاره بهای عادلانــه و منطقــی از واحد 
مسکونی اســتفاده می کند. هر سال اندوخته ای 
را پس انداز می کند که می تواند با آن، قدرالســهم 
خود را توسعه بدهد تا جایی که به اندازه کل متراژ 
واحد مسکونی، ســرمایه و قدرالسهمش افزایش 
پیدا کند و کل واحد را در اختیار بگیرد. از آنجا به 

بعد دیگر هیچ اجاره ای پرداخت نمی کند.
باقرپور با بیان اینکه در طرح مسکن تدریجی طول 
دوره انتظار خانه دار شــدن به شدت کاهش پیدا 
می کند گفت: اگر یک نفــر بخواهد تمام پول خود 
را پس انداز کند ســال ها طول می کشد تا صاحب 
خانه شود. کارشناسان و مسئولان اعداد مختلفی 
از ۲۱ سال تا ۷۰ ســال و حتی ۱۰۰ سال برای این 
موضوع اعام می کنند. ولی ما در مسکن تدریجی 
با این اعداد کاری نداریم و دنبال محاســبه آن هم 
نیستیم. مستاجر از ابتدا از واحد مسکونی که قرار 
است به طور مثال ۷ یا ۸ سال دیگر مالک تمام آن 
شــود اســتفاده می کند. مزیت طرح آن است که 
قرار نیست مستاجر در این ۸ ســال دغدغه تورم 
و دغدغه این که درآمدش متناســب با تورم اضافه 

می شود یا نه را داشته باشد.

زیرساخت قانونی مسکن تدریجی
 وجود دارد

مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های عمرانی شــهر 
تهران ادامه داد: تعاون بر همین اســاس اســت و 
مشــارکت جمعی در این بخش انجام می پذیرد. 
یعنی هدف نهایی تعاونی کــه صاحبخانه کردن 
افراد است در مســکن تدریجی محقق می شود. 
زیرســاخت قانونی این طرح نیز فقــط در تعاون 
وجــود دارد و آن نظــام بهره برداری اســت که 
متقاضــی را به حال خود رها نمی کند. سیســتم 
اجاره داری حرفــه ای باعث می شــود تا مرحله 

بهره برداری بتواند در نظام تعاون حفظ شود.

با وزارت تعاون هماهنگ هستیم
وی درباره آخرین وضعیت طرح مسکن تدریجی 
گفت: ایــن طرح را ابتــدا با معاونت امــور تعاون 
وزارت تعاون در میان گذاشتیم. با حمایت معاون 
وزیر تعاون، کارهای مطالعاتــی طرح به صورت 
جدی انجام شــد. طرح پیشنهادی آن اواخر سال 
گذشته آماده شده و هماهنگی هایی نیز با وزارت 
راه و شهرســازی در حال انجام اســت. ما درباره 
یک محصــول جدید صحبت نمی کنیــم بلکه از 
یک مدل کارآمد تامین مالــی جمعی حرف می 
زنیم که بتواند ســرمایه گذاری در تولید مسکن 
را متناسب با شعار ســال محقق کند.مدیرعامل 
اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران در بخش 
دیگری از صحبت های خود بــا بیان این که باید از 
مردم در برابر سؤاستفاده کارآفرین نماها مراقبت 
کنیم گفت: حتماً بین »فروش متری مســکن« 
و »مســکن تدریجی« مرز قائل شــویم. این دو 
موضوع به یکدیگر هیچ ارتباطی ندارند. مســکن 
تدریجی یک مدل تأمین منابع مالی با اســتفاده 
از ظرفیت هــای مشــترک بازار مصرفــی و بازار 

سرمایه ای مسکن در راستای تولید مسکن است.

عده ای با طرح مسکن سانتی متری به 
دنبال سوءاستفاده هستند

باقرپور تاکیــد کرد: هدف این اســت که مصرف 

کننده که نمی تواند صاحب خانه شود را خانه دار 
کنیم. از ســوی دیگــر امنیت و منافع ســرمایه 
سرمایه گذاران بازار را هم تضمین کنیم.  چنانچه 
متأسفانه در همین سوءاســتفاده ها شاهد پیش 
فروش متری و ســانتی متری مسکن هم هستیم 
که عده ای کاما ســودجویانه و ســوداگرانه در 
حال تضییع اموال مردم هســتند. زمانی که ما از 
مســکن تدریجی پرده برداری کردیم یکی دو تا 
مجموعه که هیچ ارتباطی به حوزه مسکن ندارند 
مستندســازی هایی از مراجــع غیرذیربط حوزه 
مسکن، عنوان کردند که ما با مجوز فروش متری 
مسکن داریم و سانتی متری شروع به پیش فروش 
کردند! جدا از ایــن که هنوز مجــوزی از مرجع 
ذیصاح برای فروش متری مسکن صادر نشده و 
هنوز اختافات جدی در خصوص آثار تورمی این 
امر وجود دارد، به لحاظ حقوقــی فروش و پیش 
فروش مسکن با هر متر و معیاری از هم متفاوتند 
و آثار حقوقی، موازین قانونــی و مباحث مالی آن 

ها از هم جداست.
وی ادامه داد:ایــن مجموعه ها بدون مجوز قانونی 
پیش فروش فقط پول و ســرمایه های خرد مردم 
را جمع کرده و امثــال پدیده هایی چون کورش 
کمپانی ایــن بار در بازار مســکن ظهــور و بروز 
خواهند کرد. بعــد هم عــده ای می گویند مقصر 
مردم هستند که طمع کردند و به دام افتادند! پس 
وظیفه ما و در رأس آن نهادهای امنیتی و نظارتی 
چیست؟ قبل از این که منجر به آسیب دیدن عده 
دیگری از شهروندان شود هشــدار می دهیم و از 
رســانه ها هم کمک می خواهم که مــردم را آگاه 
سازند. دلمان می سوزد که مردم با این همه فشار و 
گرفتاری اقتصادی این طور برای مسکن که یکی 
از ساده ترین و بدیهی ترین نیازهایشان تلقی می 

گردد، مورد سوءاستفاده قرار می گیرند.

سرنوشت مسکن اقتصادی چه شد؟
باقرپور درخصوص سرنوشــت مسکن اقتصادی 
که پیــش از این توســط اتحادیــه تعاونی های 
عمرانی مطرح شده بود خاطرنشان کرد: مسکن 
اقتصادی ناظر به یک محصــول جدید بود. ما در 
آن مدل گفتیم سبد مسکن کشــور نیاز به واحد 
کوچک متراژ دارد و واحد کوچــک متراژ هم در 
ســبد محصولات بازار وجود ندارد یا اگر هســت 
آنقدر تعدادش کم اســت که پاسخگوی تقاضای 

امروز جامعه نیست.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران 
افزود: نیاز بود یک تابوشــکنی در این زمینه انجام 
شود که بحمدالله انجام شد و مسیر توسعه خود را 
با حمایت بسیاری از کارشناسان و مسئولین می-

پیماید. بعضی افراد هم درباره مســکن ۲۵ متری 
مباحثی را مطــرح کردنــد و روی آن مانور دادند 
که بارها گفته ایم فلسفه مســکن اقتصادی فراتر 
از ایجاد هجمه بر روی یک متراژ مشــخص است. 
این در حالیست که مسکن تدریجی ناظر به مدل 
مالی است. در مســکن اقتصادی از یک محصول 
حرف می زدیم اما در مسکن تدریجی از یک مدل 
مکمل جهت تأمیــن منابع مالی تولید مســکن 
صحبت می کنیــم که هم در مســکن اقتصادی و 
هم در مســکن ســنتی و متداول می تواند تامین 
کاربرد داشته باشــد. یعنی لزوماً مسکن تدریجی 
برای تولید کوچک متراژ اســتفاده نمی شود بلکه 
کل بازار مصرف را شامل می شود.وی خاطرنشان 
کرد: زمانی که مسکن اقتصادی مطرح شد برخی 
افراد شعار می دادند که ما زمین زیاد داریم و نیازی 
به واحد کوچک متراژ نیست. بله زمین زیاد داریم 
اما سوال این است که چقدر زمین دارای زیرساخت 
داریم؟ دیدیم که در طرح های تولید مسکن مثل 
طرح نهضت ملی به فقر زمین قابل ســاخت دچار 
شدیم. البته چالش های نهضت ملی مسکن فراتر 
از این بود و در زمینه هایی مثل تســهیات بانکی 
یا محاســبات ســاده و بدیهی اقتصادی مثل نرخ 
تعدیل تورم و لحاظ نمودن در هزینه های ساخت 
و ساز نیز با چالش مواجه شــد.مدیرعامل اتحادیه 
تعاون یهای عمرانی شهر تهران افزود: نهضت ملی 
مسکن طرح خوبی بود به شــرطی که اشتباهات 
گذشــته در برنامه ریزی را تکــرار نمی کرد. تولید 

مسکن یک مقوله تک وجهی نیست. 
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